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استفتائات بيتوته در مني

استفتائات بيتوته در مني

[۱۲۴۱] س ـ بيتوته در مني اگر در غير مني انجام شود چه صورت دارد و آيا اشخاص جاهل به موضوع معذورند يا
خير؟

ج ـ بايد قرباني کنند و فرقي بين عالم و جاهل نيست.[۱]

[۱۲۴۲] س ـکساني که مقداري از اول شب، با عذر يا بدون عذر، در خارج مني بودند يا قبل از نصف شب خارج شدند،
در مناسک احتياط استحبابي است نسبت به کفاره و در تحرير احتياط وجوبي، آيا کفاره واجب است يا خير؟

ج ـ اين احتياط وجوبي است و ترک نشود.[۲]

[۱۲۴۳] س ـ فرموده ايد کسي که بدون عذر نصف اول شب را در مني نبود، واجب است نصف دوم را در مني بماند،
آيا کفاره ترک مَبيت را نيز بايد بدهد؟

ج ـ بايد کفاره هم بدهد.[۳]

[۱۲۴۴] س ـکسي که در شب يازدهم و دوازدهم بايد در مني باشد يا در مسجدالحرام مشغول عبادت گردد، در
مسجدالحرام مشغول عبادت مي شود، ولي در بين آن از خستگي مرتب چرت مي زند و بيدار مي شود، وظيفه او
چيست؟ و سؤال ديگر در اين رابطه که اخيراً پشتبامي وسيع براي مسجدالحرام ( زادهاالله شرفاً) درست کرده اند،

آيا شب هايي که بايد يا در مني بماند و يا در مسجدالحرام مشغول عبادت باشد، ماندن در آنجا و عبادت کردن کافي
است يا نه؟

ج ـ اگر بهقدري خواب مي رود که صدق[۴] نمي کند که تمام شب مشغول به عبادت بوده، کافي نيست و بايد کفاره
بدهد و عبادت در هر جاي مکه کافي است.[۵]

[۱۲۴۵] س ـ اينجانب شغلم حملهداري است، چندين سال قبل جايي را که يقين داشتم جزو مني است با حاجي ها
بيتوته نموده ام و سال هاي بعد فهميدم و برايم يقين حاصل شد جايي که سال هاي قبل بيتوته نموده ايم خارج از
مني است آيا کفاره بر اينجانب و همه حجاج واجب است يا نه؟ و در صورتي که کفاره واجب باشد، آيا کفاره حجاج

بر عهده خودشان است يا بر عهده من؟ و آيا ابلاغ به حجاج واجب است يا نه؟ و اگر بعضي از آنان مرده باشند يا
دسترسي به آنان نباشد، تکليف چيست؟
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ج ـ کفاره ترک بيتوته خود شما بر شما واجب است[۶] و کفاره ديگران بر شما واجب نيست و لازم نيست به آنان
اعلام نماييد و اگر فهميدند کفاره بر خود آنان واجب است، ولي اگر اُجرتعمل صحيح و عملي که انجام شده تفاوتي

دارد، نسبت به تفاوت بايد رضايت حجاج تحصيل شود.

[۱۲۴۶] س ـ علامت گذاري حدود مني در سال هاي قبل، با علامت گذاري الآن، که به وسيله حکومت انجام گرفته
فرق مي کند، و اينجانب که شغلم حمله داري است، در سال هاي قبل با حجاج در قطعهزميني بيتوته کرده ايم که
اگر تعيين فعلي حکومت صحيح باشد، بيتوته ما در خارج از مني بوده، و اگر تعيين قبلي صحيح باشد که ما يقين

به آن داريم طبق علميت قبلي و نظر پيروان اهل مکه بيتوته ما صحيح است، حال بنابر اينکه تعيين حکومت صحيح
باشد، آيا تکليف ما نسبت به بيتوته سال هاي قبل چيست؟ و در صورت وجوب کفاره آيا ابلاغ به همه حجاج لازم

است يا نه؟ و آيا با توجه به اينکه در فرض مسأله بيتوته ترک نشده بلکه اشتباه در مصداق بوده است، نسبت به
حجاج ضامن مي باشم يا نه؟

ج ـ اگر در محلي بيتوته کرده ايد که يقين به مني بودن آن داشته ايد تا يقين پيدا نکنيد که خارج مني بوده، قرباني
لازم نيست، و در اين صورت ابلاغ و اعلام لازم نيست.[۷]

[۱۲۴۷] س ـ آيا کساني که عذر دارند از رَمْي در روز، مي توانند شب دوازدهم براي روز دوازدهم رمي کنند و از مني
به مکه بيايند و ديگر برنگردند به مني يا بايد صبر کنند و بعدازظهر با مردم کوچ کنند؟

ج[۸] ـ مي توانند بعد از مَبيت واجب خارج شوند و لازم نيست صبر کنند.[۹]

[۱۲۴۸] س ـ قبلاً سؤال شده است که آيا کساني که خوف مشقت دارند[۱۰] مي توانند شب دوازدهم رمي جمره نموده
به مکه رفته و ديگر به مني برنگردند ؛ و حضرتعالي جواب فرموده ايد در صورت عذر اشکال ندارد، ولي قبل از نصف
شب نبايد بيرون بروند. با توجه به مسأله فوق اين سؤال مطرح مي شود که آيا خدمه کاروان ها نيز براي پذيرايي از

اين قبيل زائرين مي توانند به همراه آنان در شب رمي نموده و به مکه بروند و براي وقوف تا وقت شرعي روز دوازدهم
ديگر به مني برنگردند؟

ج ـ وقوف در روز دوازدهم واجب نيست و آنچه واجب است کوچ نکردن قبل از زوال است[۱۱] و اشخاص ذکر شده مي
توانند بعد از نصف شب از مني بروند و روز دوازدهم براي رمي به مني برگردند ولو بعدازظهر[۱۲] و اگر قبل از ظهر

آمدند بعدازظهر بيرون بروند. و رمي شب براي آنها کافي نيست.

[۱۲۴۹] س ـ حاجي شب دوازدهم، بعد از نصف شب، از مني خارج و به مکه مي رود، روز بعد براي رمي به مني مي
آيد، آيا لازم است که قبل از ظهر به مني بيايد يا چون وظيفه اي غير از رمي ندارد بعدازظهر هم مي تواند بيايد؟

ج[۱۳] ـ لازم نيست قبل از ظهر به مني[۱۴] بيايد، هرچند اگر قبل از ظهر بيايد نمي تواند قبل از ظهر کوچ کند.

[۱۲۵۰] س ـ مدير کارواني زن ها را قبل از ظهر دوازدهم از مني خارج نمود، وظيفه آنان که از مسأله اطلاع نداشتند و
يا اگر متوجه مسأله بودند نمي توانستند بدون مدير کاروان و همراهان در مني بمانند چيست؟

ج ـ با فرض اينکه عذر داشته اند مانع ندارد.
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[۱۲۵۱] س ـ مقدار شب براي کسي که در مکه بهجاي بيتوته در مني به عبادت مشغول مي شود، چقدر است؟ از مغرب
تا طلوع فجر است يا تا طلوع آفتاب؟

ج ـ تا طلوع فجر حساب مي شود.[۱۵]

[۱۲۵۲] س ـ بعد از اعمال ثلاثه روز عيد، مي خواهد براي طواف ها به مکه برود، ولي مي داند که اگر به مکه برود
سه ساعت از مَبيت اول شب را درک نمي کند، آيا برود يا نه؟ و اگر رفت کفاره دارد يا خير؟

ج ـ رفتن از مني به مکه ـ در فرض مرقوم ـ مانع ندارد، ولي براي تأخير بايد کفاره بدهد.[۱۶]

[۱]. مراجعه شود به مسأله ۱۲۳۹.

 آية االله اردبيلي: وجوب قرباني در جاهل به موضوع بنابر احتياط است.

 آية االله خامنه اي: بنابر احتياط واجب. ( مناسک حج، م ۳۸۰)

[۲]. مراجعه شود به مسأله ۱۲۲۰ و ۱۲۳۵.

 آية االله بهجت: اگر حاجي ساعتي از اوايل شب بيتوته در مني را درک نکند کفاره ندارد ولي احتياطاً قسمت دوّم شب
را در مني بماند.�

�آية االله خامنه اي: اگر در نصف دوم بيتوته کند وظيفه خود را انجام داده و کفاره ندارد. ( مناسک حج، م۳۷۹)

 آية االله سبحاني: به حاشيه مسأله ۱۲۲۵ مراجعه شود همچنين در سؤال بعدي.

 آية االله فاضل: اگر نصف اول شب يا نصف دوّم شب را بماند کافي است و کفّاره لازم نمي شود. بلي اگر مقداري از
اوّل شب را در خارج مني بود و مقداري هم از نيمه دوّم شب را در خارج بود کفّاره در غير از جاهل و ناسي و معذور

واجب است و در اين افراد بنابر احتياط لازم است.
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[۳]. مانند سؤال قبل است.

 آية االله اردبيلي:کفاره لازم نيست.

 آية االله خامنه اي، آية االله زنجاني: به حاشيه مسأله ۱۲۲۰ و ۱۲۳۱ مراجعه شود.

 آيات عظام سيستاني، فاضل، مکارم: اگر در نصف دوم بيتوته کند وظيفه خود را انجام داده و کفاره ندارد.

آية االله سبحاني: چنانچه قبل از طلوع فجر در مني حاضر شود و اصباح نمايد کافي است و کفاره ندارد.

[۴]. آية االله بهجت:کسي که در مکه تمام شب مشغول به عبادت بوده، به جز حاجت ضروري ؛ مانند خوردن و آشاميدن
و نوم غالب و تطهير و امثال آنها، کار ديگري نداشته و مراد از عبادت طواف و سعي است علي الأحوط. ( مناسک،

ص۱۵۰).

 آية االله سيستاني: بلکه اگر خواب برود هر چند براي مدّت کوتاهي باشد، بنابر احتياط واجب کفّاره دارد و آنچه
معتبر است عبادت در نصف دوّم شب است.

[۵].آية االله زنجاني: به حاشيه مسأله ۱۲۲۲ و ۱۲۲۸ مراجعه شود.

[۶]. مراجعه شود به مسأله ۱۲۳۹.

 آيات عظام اردبيلي، تبريزي، سبحاني: بنابر احتياط.

 آية االله خامنه اي: بنابر احتياط واجب. ( مناسک حج، م۳۸۰)

 آية االله مکارم: بنابر احتياط واجب و اعلام به ديگران، لازم نيست، اما اگر آنها باخبر شوند و کفاره بدهند بايد شما
آنها را راضي کنيد ضمناً دامنه هاي کوه هاي اطراف مني جزو مني است.
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[۷]. آيات عظام زنجاني، سبحاني، سيستاني: بلکه همان گونه که در مسأله قبل گذشت، در غير اين صورت نيز اعلام
لازم نيست.

[۸].آية االله زنجاني: بايد شب قبل، رمي کنند و تا طلوع آفتاب، بيتوته کنند و بعدازظهر با مردم کوچ کنند ؛ مگر در
ترک اين کارها هم معذور باشند.

[۹]. به مسأله ۱۲۳۷ و ۱۲۳۸ مراجعه شود.

 آية االله اردبيلي: اگر قبل از طلوع آفتاب خارج شوند اشکال ندارد، و لازم نيست تا بعدازظهر فردا صبر کنند.

 آية االله بهجت: لازم است براي نَفْر بعدازظهر به مني برگردد علي الأحوط. ( مناسک، مسأله ۲۴۳).

 آية االله سبحاني، آية االله فاضل: در صورتي که از رمي در روز و ماندن تا بعدازظهر دوازدهم عذر داشته باشد، والاّ بايد
صبر کنند و بعدازظهر با مردم کوچ نمايند.

 آية االله مکارم: احتياط واجب صبر کردن است.

[۱۰]. آية االله فاضل: از رمي در روز دوازدهم و ماندن تا بعدازظهر.
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[۱۱].آية االله زنجاني: و اگر همراهي خدمه، لازم است مي توانند همراه معذورين از مني بروند و روز دوازدهم براي رمي
برگردند.

[۱۲]. آية االله سبحاني، آية االله فاضل: بنابر احتياط قبل از ظهر برگردند.

[۱۳].آية االله زنجاني: بايد در مني مي ماند ولي حالا که کوچ کرده لازم نيست قبل از ظهر به مني برگردد.

آية االله سبحاني: در صورت امکان بايد قبل از ظهر به مني برگردد تا فريضه نفر و کوچ کردن را در بعد از ظهر انجام دهد
خصوصاً افرادي که در حج نائب هستند به نيت اين فريضه مديون مي باشند مگر در صورت اضطرار.

[۱۴]. آية االله فاضل: بنابر احتياط، لازم است قبل از ظهر بيايد.

[۱۵]. آية االله زنجاني: به حاشيه مسأله ۱۲۲۲ و ۱۲۲۸ مراجعه شود.

آية االله سيستاني: از غروب آفتاب است تا طلوع فجر.

[۱۶]. مراجعه به مسأله ۱۲۲۰ و ۱۲۳۵ بيتوته در مني شود.

 آية االله اردبيلي: اگر قبل از نصف شب برگردد و تا طلوع فجر در مني بماند، کفاره ندارد.
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 آية االله بهجت: اگر حاجي ساعتي از اوايل شب بيتوته در مني را درک نکند، کفاره ندارد ولي احتياطاً قسمت دوّم
شب را در مني بماند.

 آية االله خامنه اي: اگر در نصف دوّم بيتوته کند وظيفه خود را انجام داده و کفاره ندارد. ( مناسک حج، م۳۷۹)

 آية االله زنجاني: و کفاره هم ندارد.

آية االله سبحاني: ولي بايد به نحوي به مني برگردد که پيش از طلوع فجر در مني باشد تا فجر طلوع کند.

 آية االله فاضل، آية االله مکارم: همانطور که گفته شد، بيتوته نصف دوم شب کافي است و کفّاره ندارد.
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